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Kezdő ének: 156. dicséret 1. verse 

Főének: 23. zsoltár mind a 3 verse 

Ének prédikáció előtt: 162. dicséret 7. verse 

Textus: Jakab levele 4. rész 7. verse „Engedelmeskedjetek azért Istennek, de álljatok ellen az ördögnek, 

és elfut tőletek.” 

 

Kedves Testvéreim! 

 

Sokféle kérdésünk van, amikor meghalljuk az ördög szót. Miként is gondolkozzunk erről a témáról, 

egyáltalán létezik a valóságban is, vagy csak a mesékben riogatnak minket vele? Gyerekfilmekben szok-

ták ábrázolni az ördögöt szarvakkal és fekete bundával. A népmesékben is, mint valamiféle szörnyeteg 

bukkan elő, hiszen lakhelyeként a pokol van megjelölve. Máskor úgy jelenik meg, mint aki ugyan segít 

az embereknek, de cserébe olyat kér, amit egyetlen ember sem adhat, a segítségért a gyermeket kéri. 

Ezek a népmesei elemek is azt mutatják, hogy a képzeletünkben benne van az ördög, mégpedig olyan 

lényként, amelyik ártalmas az ember életére. 

A Biblia is ismeri azt a lényt, amelyik sokféle elnevezésben kerül elénk. Vizsgáljuk meg, hogy mi-

ként is mutatja be nekünk a Szentírás. Sok helyen szerepel ördögként, máshol Sátán szóval jelölik, hal-

lunk róla úgy is, mint kísértőről. Bármelyik elnevezésben kerül is elénk, mindig úgy jelenik meg, mint 

amelyik az embert elhúzza Isten közeléből, amelyik testi és lelki betegséget, sőt életre szóló nyomorúsá-

got okoz. A Sátán szó is azt jelenti, hogy feltartóztat. A Sátán az, aki az embert feltartóztatja, amikor a 

Mindenhatóhoz akar menni, akadályokat épít ki, amikor az ember Istent keresi, minden eszközzel távol 

tartja az embert Isten erejétől. Az ördög esetében nyugodtan mondhatjuk, hogy a cél szentesíti az esz-

közt. 

Ha kell, akkor bölcsesség látszatával adja el magát, ahogyan az egyik elnevezése mutatja is, Lucifer 

a fényt hozó, aki úgy állítja be magát, mint aki világosságot ad, közben pedig a sötétségbe vezet. Ha 

kell, akkor nehézségeket zúdít az ember életére, hogy a lelkét megnyomorítsa és ne is akarjon hallani 

Isten jóságáról. Ezt Jób példáján keresztül láthatjuk. Ha éppen úgy van, akkor összekever mindent, hi-

szen a Biblia szerint ő a diabolosz, aki szétdobálja a rendet és káoszt idéz elő. Ezért jöttek a megpróbál-

tatások a gyülekezetek életére, hogy legyenek, akik elhagyják a közösséget és ezzel szakadások jöttek 

létre, hogy legyen zavar a lelkekben. Ezért jelentek meg a tévtanítók, hogy ne legyen világos útmutatás, 

hanem legyen zavar a fejekben is. Amikor pedig minden gondolat és érzés összekeveredik, amikor nin-

csen semmi, ami világos és tiszta lenne, akkor a Sátán elérte célját. 

A Biblia azonban azt is elmondja, hogy kísértőként még a hívő emberek életében is megjelenik. 

Olyan terveket, olyan álmokat ad elénk, amiket ha megvalósítunk, akkor azzal már eltávolodtunk Isten-

től. Ki kell mondanunk, hogy vannak Isten ellenes jelenségek. Az olyan karrierépítés, ami sem a család-

ra, sem a munkatársakra nincsen tekintettel, az elvezet minket a Mindenható közeléből. A lényeg, hogy 

Te legyél sikeres az életpályán és akkor mindent megadhatsz azoknak, akiket szeretsz – így szól a kiin-

duláskor az elképzelés. Az elindulásban ott van a család, ott vannak azok, akik fontosak, útközben pedig 

annyira fontossá válik a karrier építés, hogy a végén pedig az úton szétesik a család és marad a magány 

és a keserűség. 

Aztán ott lehet az a szép elképzelés is, hogy tegyünk meg a családunkért mindent. Ez igaz is és 

szükséges is, hiszen Isten ajándéka a család. Csak abban a pillanatban, amikor a család a Mindenható elé 

kerül, amikor a döntéseinkben a minket megajándékozó Isten a sokadik helyre szorul, akkor jön a baj. 

Ne értsen félre senki. Számomra a családi élet szent dolog. A házasság rendkívüli érték. Olyan kincsek 

ezek, amik nélkül az életünk nem egész, hiszen Isten teremtésének része a család. Én csak azt akarom 

mondani, hogy amikor az ember már csak az ajándékot látja és nem veszi észre az ajándékozót, akkor 

fejre áll minden. A kísértő azt akarja elérni, hogy az ember valamit Isten elé helyezzen, valamivel az 

Örökkévalótól távol tartsa. 

Ki is akkor valójában az ördög? Láthatjuk, hogy ezernyi arca létezik. A legszebb köntösbe bújtatva 

is egyetlen cél vezérli, hogy minket Isten ellen hangoljon. Bármi áron. Az emberi élet szépségeivel, vagy 

éppen az emberi élet szenvedéseivel. Mindegy, hogy mi az út, az ember távolodjon el Isten jóságától, 

békességétől, szeretetétől. Az ember távolodjon el a hittől és mindattól, ami erősítheti a mindennapok-

ban. Az ember kételkedjen, az ember kérdéseket tegyen fel, vonja felelősségre Istent. Az ördög azt akar-
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ja elérni, hogy elhiggyük, hogy mi vagyunk azok, akik meghatározzuk az életet, mi vagyunk mindennek 

tudatos irányítói. Amikor pedig néha-néha ennek az ellenkezőjét látjuk, akkor azt tulajdonítsuk a szeren-

csének, a véletlennek, vagy a sorsnak, de ne Istennek. Összegezve kimondhatom, hogy minden, ami 

rossz, ami Isten tervével ellenkezik, az jön, Jakab szóhasználatát követve, az ördögtől. 

Ezek pedig megjelennek a gyülekezetben is, megjelennek a mi életünkben is. Jakab apostol felsorol-

ja, hogy milyen következményei vannak az ördög jelenlétének. Irigység és viszálykodás, vagyis a közös-

ségi kapcsolatok elromlása. Az imádság elerőtlenedése, ahogyan az apostol mondja, hogy nem kapjátok 

meg, mert rosszul kéritek. Amikor az ember csak a saját életére gondol és mindent úgy kér, amikor 

semmi mást nem lát, mint azt, ami neki fontos, akkor kér rosszul, még akkor is, amikor imádkozik. Az 

ördög tehát a legbelső hitéletünkbe is beférkőzik, hogy ott rontsa el azt, ami működik. 

Azt azonban a népmesei hősök példája is mutatja, hogy az ördögöt le lehet győzni. Igaz, hogy nem 

sokaknak sikerül, de a kiválasztottaknak, a különlegeseknek igen. A héten olvastam egy írást, amiben a 

szerző leírta, hogy a világon az emberek 70%-a olyan, hogy sodródik az árral, nem tesz semmi olyat, 

ami a főiránnyal ellenkezik. Kísérletek kapcsán kimutatták, hogy ha kell, akkor ez a 70% halálos áram-

ütést vezet bele embertársaiba, mert ezt a parancsot kapta. Ha kell, akkor segítenek az elnyomóknak, 

mert ez látszik a legmegfelelőbbnek. Viszont ott van a másik 30%, aki elgondolkodik azon, amit mon-

danak és parancsolnak neki, aki hajlandó ellenállni akkor is, amikor mindenki mást diktál. A 30% olyan, 

aki képes arra, amit Jakab apostol írt: ellenállni az ördögnek. 

Nem kell ugyanis semmi ördöngösség ahhoz, hogy sikerüljön megállni. Egyszerűen csak ellen kell 

állni. Ha az árvízzel szemben kiépítjük a gátrendszert, akkor a gát nem tesz semmit, csak áll a növekvő 

víztömeggel szemben és megvédi azt, ami mögötte van. Az ember, amikor kiépíti a lelki védelmi rend-

szert, akkor utána semmit nem kell tennie, mert hiába növekszik a víz, nem tudja tönkretenni az életün-

ket. A keresztyén ember életében ennek kell megjelennie. Ahogyan Isten mondta a későbbi testvérgyil-

kos Káinnak, hogy a „a bűn az ajtó előtt leselkedik, és rád vágyódik, de te uralkodjál rajta” (1Móz. 4.7). 

Lehetőségünk van arra, hogy nemet mondjunk mindarra, amit az ördög sugall nekünk. 

Jakab apostol pedig azt mondta, hogyha valaki ellenáll az ördögnek, akkor az ördög elfut előle. 

Olyan erőt fog ugyanis sugározni az, aki megáll Isten útján, hogy az ördög nem mer majd tenni semmit. 

Ahhoz tudom ezt hasonlítani, mint amikor a macska ösztönösen elfut, hogyha egy kutyát lát. Az ördög is 

elfut, hogyha Istentől kapott tartással rendelkező emberrel találkozik. 

Azt azonban tudnunk kell, hogy ez az ellenállás nem megy saját erőnkből. Ez csak mennyei erővel 

sikerülhet. A siker titka tehát nem más, mint az, hogy engedelmeskedünk Istennek. A teljes mondat 

ugyanis így hangzik: „Engedelmeskedjetek azért Istennek, de álljatok ellen az ördögnek, és elfut tőle-

tek.” A kiindulási pont Istenhez vezet el minket. Engedelmeskedni annak, amit Ő kér. Itt már végképp 

értjük, hogy miért van szükség arra, hogy kiválasztottak legyünk. Isten ugyanis megérint minket és meg-

adja azt, hogy az Ő követői maradjunk. Csak ezzel az erővel, csak ezzel az érintéssel együtt tudunk en-

gedelmeskedni Istennek. 

Amikor pedig a Mindenható útján járunk, megtapasztaljuk azt, hogy mit jelent békességben élni, 

hogy mit jelent az, amikor örömünk lehet az életben, hogy miként lehetséges az, hogy úgy érezzük, a 

helyünkön vagyunk. Amikor az ember beilleszkedik Isten rendjébe, akkor kerül oda, ahol az veszi körül, 

amire szüksége van. Ezt a helyet adja és mutatja meg nekünk Isten. Ha pedig ezen a helyen maradva 

engedelmeskedünk neki, akkor nem mozdíthat ki minket semmi erről a helyről, a saját helyünkről, Isten 

tenyeréből. Ahogyan Pál apostol írta: „Mert meg vagyok győződve, hogy (…) semmiféle (…) teremt-

mény nem választhat el minket Isten szeretetétől, amely megjelent Krisztus Jézusban, a mi Urunkban”. 

(Rm. 8.38-39.) 

Kedves Testvéreim! Én is meg vagyok arról győződve, hogy semmi nem szakíthat el minket Isten 

szeretetétől. Arról is meg vagyok győződve, hogy a Mindenható erejével meg tudunk állni minden tá-

madással szemben. Ez a meggyőződés legyen mibennünk, hogy örömmel énekelhessük: „Bár bűn és kín 

gyötör, És nehéz bár szívem, A Sátán életemre tör: Kétségbe nem esem. (…) Nem félek senkitől, Hisz te 

vigyázsz reám, Már bánat és gond sem gyötör: Meghallgatod imám.” (461. dicséret 1. és 5. vsz.) 

Ámen! 

Záró ének: 461. dicséret mind a 6 verse 


